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P 163 1.sl       24.1.2021jm 

ž67Kéž je nám Bůh milostiv a dá nám požehnání, kéž nad námi rozjasní svou tvář!  

P 614  3 sl 

Pane Bože a Otče náš,  

Chválíme tvé jméno, chválíme tě za Ježíše Krista i tvoji vzácnou přítomnost v Duchu svatém. I děkovat ti chceme, za 

každý pěkný okamžik, za to, co jsme dobře vyřešili, za radost, za to, co umíme, v čem jsme dobří, co zvládáme. 

Chválíme tě i za to, kdys nám pomohl překonávat, co je těžké, za to, že jsme zvládli obavy o své blízké, zato, že jsi 

nám posílal pomoc i upozornění prostřednictvím jiných lidí, za to že můžeme prosit i věřit ve tvé odpuštění. 

Děkujeme, a jsme rádi, víc než rádi, neboť máme spolehnutí ve víře na tebe, který jsi byl a budeš, a jsi laskavý. Na 

tebe je spoléhání naše.  A 

1.Čtení  ž 107,1-16 

Chválu  vzdejte Hospodinu, protože je dobrý,  jeho milosrdenství  je  věčné!  

Tak ať řeknou t i ,  kdo byli  Hospodinem vykoupeni,  t i ,  které vykoupil  z rukou protivníka,  
které shromáždi l  ze všech zemí,  od východu,  od západu, severu i  moře.  Bloudil i  pouští ,  
cestou pustin,  město s ídla  Božího však nenalezl i .  Žíznil i  a hladověli ,  byl i  v  duši  sklesl í .   
A když ve svém soužení úpěl i  k Hospodinu, vytrhl je z t ísně:  sám je vedl př ímou cestou, 
aby došl i  k městu jeho sídla.  

Ti ať vzdají  Hospodinu chválu za mi losrdenst ví  a za divy,  jež pro l id i  koná :  dosyta dal  
najíst  lačným, hladovým dal plno dobrých věcí.  

Seděl i  v  temnotách šeré smrti,  v  že lezných poutech a v ponížení ,  neboť se vzepře l i  tomu,  
co řekl Bůh, znevážil i  úradek Nejvyšš ího.  Trápením pokoři l  je j ich srdce, k lesal i ,  a nikde 
žádná pomoc.   
A když ve svém soužení úpěl i  k Hospodinu, zachránil  je z t ísně:  vyvedl je z temnot šeré 
smrti,  sám zpřetrhal jej ich pouta.  

Ti ať vzdají  Hospodinu chválu za mi losrdenst ví  a za divy,  jež pro l id i  koná :  rozrazi l  
bronzová vrata,  železné závory zlo mil .  

Další píseň je modlitbou ke Kristu, prosbou o záchranu 

P 557 otče náš nebeský 3 sl 

2.čtení  Mt 8,1-13 

Když sestoupil z hory, šly za ním velké zástupy.  Tu k němu přistoupil malomocný, padl před ním na 
zem a řekl: „Pane, chceš-li, můžeš mě očistit.“ 
 On vztáhl ruku, dotkl se ho a řekl: „Chci, buď čist.“ A hned byl očištěn od svého malomocenství.  
Tu mu Ježíš pravil: „Ne abys někomu o tom říkal! Ale jdi, ukaž se knězi a obětuj dar, který Mojžíš 
přikázal – jim na svědectví.“ 

Když přišel do Kafarnaum, přistoupil k němu jeden setník a prosil ho:  „Pane, můj sluha leží doma 
ochrnutý a hrozně trpí.“  
 Řekl mu: „Já přijdu a uzdravím ho.“  
 Setník však odpověděl: „Pane, nejsem hoden, abys vstoupil pod mou střechu; ale řekni jen slovo, a 
můj sluha bude uzdraven. Vždyť i já podléhám rozkazům a vojákům rozkazuji; řeknu -li některému 
‚jdi‘, tak jde; jinému ‚pojď sem‘, tak přijde; a svému otroku ‚udělej to‘, tak to udělá.“  
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Když to Ježíš uslyšel, podivil se a řekl těm, kdo ho následovali: „Amen, pravím vám, tak velikou víru 
jsem v Izraeli nenalezl u nikoho. Pravím vám, že mnozí od východu i západu přijdou a budou stolovat 
s Abrahamem, Izákem a Jákobem v království nebeském;  ale synové království budou vyvrženi ven 
do tmy; tam bude pláč a skřípění zubů.“  

Potom řekl Ježíš setníkovi: „Jdi, a jak jsi uvěřil, tak se ti staň.“ A v tu hodinu se sluha uzdravil.  

Milí bratři a sestry,  

I tyto příběhy už jsme slýchali, ale byli jsme v jiné situaci. Myslím, že je slyšíme zase nově.  

Jindy bych se věnovala mnohem víc tomu, že Ježíš právě skončil svá kázání na hoře, ten soubor notně překvapivých 

výpovědí a nastává čas, kdy to, co řekl, bude osvědčovat v praxi. Co nám Bůh říká a co pro nás dělá. Tak by se to dalo 

stručně shrnout. Dvě následující kapitoly jsou poskládány z příběhů o uzdravení, je jich tam 8, celkem 10 

uzdravených lidí, dále utišení bouře, to je záchrana plného člunu lidí, povolání celníka, to je taky jeden zachráněný, a 

tento úsek skončí  tím, že Ježíši bylo líto zástupů a kázal a uzdravoval každou nemoc. Myslím, že pro nás nejsilněji 

zazní, že uzdravuje.  

Co je to zdraví? Počítám, že mnoho z vás nyní napadlo „Co to je za hloupou otázku?“ I tak o tom budeme chvíli 

uvažovat.  

České slovo „zdraví“ se vyvinulo z jakéhosi praslova, které zní divně, a doslova znamená „jsoucí z dobrého dřeva.“ 

Ještě na vás chystám definici:  

Zdraví se často chápe jako absence nemoci, jako schopnost vyrovnat se s denními aktivitami, jako způsobilost a 

podoba vyrovnanosti. V každém organismu je zdraví stavem rovnováhy mezi příjmem a výdejem energie a látky (s 

možností růstu). Zdraví může též znamenat dobré vyhlídky na přežití. U vnímajících bytostí jako lidi je zdraví širší 

koncept. 

Světová zdravotnická organizace  definuje zdraví jako „stav kompletní fyzické, duševní a sociální pohody a nikoliv 
pouhé nepřítomnosti nemoci či vady“. Tuto užitečnou a přesnou definici lze také považovat za idealistickou a 
nerealistickou. Podle ní se dá 95 % lidí označit jako nemocných nebo postižených. 

Zde se nám jeví časté přání „hlavně zdraví“ jako cosi zcela nedosažitelného. Zatím bych podržela to, že zdraví je širší 
koncept a budeme se chvíli věnovat těm uzdraveným z dnešních příběhů.  

Malomocný. Dříve bych se důkladně věnovala tomu, že tato nemoc obnášela izolaci, vyloučení z lidské společnosti. 
Aby se nenakazili, musel nemocný odejít, mimo hradby, město, obec, rodinu. Jisté bylo, že tato karanténa byla 
doživotní. Jak to na nás působí v naší aktuální situaci? Když řada z nás má s karanténou čerstvé zkušenosti, i když 
zatím nikoho nevyhnali do lesa, tak naopak je celá společnost v jakési křeči. Jako by byli v karanténě všichni. 

Po uzdravení má ten člověk jít za knězem. Asi každého napadne, že to byla autorita tenkrát nejvyšší, takže kněz to 
byl, kdo vydával osvědčení o bezinfekčnosti. Jenže starověk nahlížel na nemoc jinak a prý malomocenství začalo 
jakýmsi vnitřním rozkladem, něčím, co bychom asi nazvali psychickými potížemi, a bylo chápáno jako jakýsi trest za 
odpadnutí od Boha. Mezi nemocným člověkem a Bohem bylo cosi v nepořádku, a nemoc byla následkem toho. 
Nerozumíme snad aspoň trochu tomuto starověkému pohledu po našich mnohých úvahách, proč se to stalo a odkud 
se to vzalo? Rozhodně nechci hlásat z kazatelny, že kovid je Boží trest, ale že to je následek života lidí, který se příliš 
vzdálil daleko od Boha, to už bych byla ochotná připustit. Ještě mě v tom podporuje,co jsem slyšela, že koronavirus si 
smlsne nejvíc na těch, kteří mají nějaký druh civilizační choroby.  

Takže malomocný, člověk hluboké pokory, který už nemá jinou možnost, než tohoto Ježíše. Ježíš se ho může štítit, to 
by udělali jiní lidé, nebo jako Syn Boží by ho mohl považovat za vyvrhele, toho, který udělal něco, čím se Bohu 
zošklivil, ale ani jedno z toho neudělá. Dotkne se ho, to je skoro totéž, jakoby dnes políbil někoho bez roušky, a nejen 
že se mu nic nestane. Stane se to, že ten člověk je čistý.  

Druhý uzdravený není setník, ale setníkův sluha. To je velmi sympatické, sluha jako předmět péče svého pána, to 
však dnes necháme stranou. On je tam stejně hlavní právě ten setník. Je to člověk zcela jiného postavení, než ten 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Nemoc
https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Vyrovnanosti&action=edit&redlink=1
https://cs.wikipedia.org/wiki/Energie
https://cs.wikipedia.org/wiki/Sv%C4%9Btov%C3%A1_zdravotnick%C3%A1_organizace
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malomocný, který byl na samém dně společnosti, dobře se mu vede, má své jisté, je to střední důstojník armády říše, 
které je právě na vzestupu, všechno v pořádku. Ovšem společný rys s malomocným je v tom, že je také svým 
způsobem vyloučen ze společnosti. Jak jinak, představitel okupační armády, ten si může dát víno akorát tak se svou 
posádkou, protože je na veřejnosti neoblíben, spíše nenáviděn. Navíc je to pohan. Nemusel to být rovnou Říman, 
mohl to být i příslušník jiného národa, ale zcela jistě to nebyl Žid. Ti do římské armády nevstupovali.  

Povšimněte si, jak je to zvláštní, že právě výrok římského vojáka se stal součástí liturgie: Pane, nejsem hoden, abys 
vešel pod mou střechu, ale řekni jen slovo a má duše bude uzdravena. Je to trochu upravené, ale rozhodně je to 
odsud. Jen pro upřesnění, toto není součástí jen katolické liturgie, i některé naše bohoslužebné formuláře to obsahují 
také.  

Takže tohle řekl římský setník, a navíc to řekl v tak trochu komické souvislosti. Jistěže šlo o život někomu, koho si 
vážil, spíše ho však měl rád, na tom nic komického není. Ale to, jak si představuje Ježíšovo působení, že vyhání 
démony nemoci stejně tak, jako generál dává rozkazy vojákům, to trochu legrační je. I když…. Vezměme to takto: 
setník je zvyklý na určitý způsob jednání. Má pod kontrolou určitou část lidské společnosti, jak praví kraličtí: má pod 
sebou lid služebný, obyčejně svévolný, avšak rozkáže-li některému co učinit, ten toho učiní. Také sám je součástí 
armády, i on plní rozkazy. Tak to funguje ve světě, který má pod kontrolou.  

Ta jeho představa, o které jsem řekla, že je trochu legrační, totiž že by to Ježíš měl dělat také tak, však vypovídá o 
něčem důležitém. Setník bere na vědomí, že existuje oblast života, nad kterou vůbec žádnou kontrolu nemá. Jsem 
opět u toho, co mě tak oslovilo na dnešním textu jako slovo pro nás. Žijeme totiž ve světě, který propadá iluzi, že má 
kontrolu nad vším. Všechno vyřešíme, rychle a nejlépe bezbolestně. Nejčastěji všechno vyřeší věda, neboť ona také 
všechno ví. Jaké zklamání, když se to nevede. Jaké nepříjemné překvapení. Setníkova výpověď se rázem nezdá tak 
legrační. On ví, že jsou oblasti, na které je krátký a kde je potřeba už jen prosit o pomoc. 

Ještě poznámka: po přečtení celého setníkova příběhu by mohl vzniknout dojem, že uzdravení proběhlo jako 
odměna za velikou víru, kterou Ježíš chválí. To by však byl velký omyl, Ježíš nejdřív slíbí, že sluhu uzdraví, a až potom 
vysloví setník svoji prosbu o rozkazech.  

Dám teď vedle sebe ty dvě prosby, dvou lidí, kteří se obrátili na Ježíše:  

 Pane, chceš-li, můžeš mě očistit. 
 
Pane, nejsem hoden, abys vešel pod mou střechu, ale řekni jen slovo a můj sluha bude uzdraven.   
 
Obě tyto modlitby mají cosi společného – oslovují s pokorou Ježíše a modlitebníci k nim potřebují odvahu. Oba jsou 
totiž nějakým způsobem nevhodní a nemohou předpokládat, že Ježíš bude plnit na počkání jejich žádosti. Oba riskují 
odmítnutí. I to patří k odvaze. Dokonce u setníka je to tak, že až potom, co je mu přislíbeno uzdravení, takhle jakoby 
riskoval. Je to však spíš důkaz hluboké úcty a pokory, totéž vyjadřuje ten malomocný tak, že před Ježíšem padne na 
zem.  
Chceš-li, to je jakoby řekl – staň se tvá vůle. Zní to na první poslech, jako kdyby bylo víc možností. Alespoň dvě, buď 

to uděláš, nebo ne. Ale my to neslyšíme na první poslech, a tak věříme, že Boží vůle je, aby člověk i svět byl uzdraven. 

Myslím, že oba tyto příběhy to dokládají a oba také dávají příklady modliteb, které se mohou zdát příliš stručné, nebo 

příliš naivní, ale copak takhle by to Bůh mohl přebírat?  

Z těch všech poznámek o naší současnosti, roztroušených v kázání, a rozhodně nejen z nich, je jasně patrné, že 

modlitba je nutná. Našla jsem u kralických jednu pěknou za časné věci:  

Ó milý Pane, můžeš mne v mé nemoci pozdraviti, mne chudého statečkem obdařiti, mé nepřátely v přátely 

proměniti, mne z této potupy jako z hnoje pozdvihnouti, maje klíč života i smrti, delšího života mi propůjčiti. A protož 

tobě se cele na ruce pokládám; ty věda, co by k rozmnožení tvé slávy a mému spasení sloužilo, rač se mnou, jakť se 

líbí, naložiti, jáť na tom rád chci přestati.  

Je to modlitba hodně osobní, myslím, že bychom ji uměli snadno přetvořit tak, aby to byla modlitba za tento svět, 

neboť ten není zdravý, a na tom máme jako lidstvo zásadní podíl. Zdraví je širší koncept, jak jsme už dnes slyšeli, 

takže můžeme myslet na to, v čem všem by se tento svět měl uzdravit. Zdaleka to není jen pandemie. Zdraví, to co ve 

starém jazyce znamenalo věc udělanou z  dobrého dřeva, bude pro tento svět vypadat i tak, že se bude starat, zda 



4 
 
žijeme před Bohem, jak se Jemu líbí. Zase jsme u toho, co je jeho vůle. Jeho vůle znamená vždycky to dobré pro nás, 

ale není to vždy totéž, o čem si myslíme my, že je pro nás dobré. Dokonce i fakt, že se některé věci s touto pandemií 

změní,  by bylo v některých případech jen dobře. Jistěže ne vždycky, práce s tím vším bude ještě mnoho. A potom 

rozpoznání, že nemáme všechno pod kontrolou, to je též velmi užitečné, že to je i nepříjemné, to se nevylučuje. 

Léčení dost často příjemné není.  

Poslední, ale velmi významný zisk z dnešních příběhů o uzdravení je v tom, že Ježíš chtěl, aby byl ten člověk zdráv a 

že prosbu toho druhého šel vyplnit, a že mu bylo zástupů líto. Nepřehlédněme, že to, jak jedná Ježíš s lidmi, chce 

naznačit, jak to myslí s námi Bůh.  

Protože jsem byla vyzvána, abych přidala zase nějaký židovský vtip, a přece jen jsem jeden vhodný našla, tak vám ho 

předložím, je takový jemný, tak trochu o zdraví i o modlitbě:  

Pan Heřkovic si stěžuje, že se mu rapidně zhoršil zrak. Lékař mu řekne:  

„Zakryjte si pravé oko a čtěte.“  

„Já ale latinku neumím“, vysvětluje Heřkovic.  

„Hebrejskou abecedu tady nemám“, bručí lékař, „jak vás mám vyšetřit? Nemáte s sebou nějakou vaši knížku?“  

„Mám,“ řekne muž a sáhne do kapsy kaftanu.  

Lékař namátkou rozevře knihu a drží text Heřkovicovi před očima. Ten plynně čte, i když lékař s knihou čím dál víc 

ustupuje.  

„Nač si stěžujete?“ diví se lékař. „Vždyť i ta nejmenší písmena vidíte na 10 metrů!“ 

„CO to má společného s viděním?“ protestuje Heřkovic. „Každej pořádnej žid umí tyhle modlitby nazpaměť.“  

A každý pořádný křesťan dá dohromady aspoň krátkou modlitbu, i kdyby si na Otče náš nemohl vzpomenout. Amen.  

P varhany       Ozn 

Pane Kriste,  

prosíme za svět, ve kterém žijeme, za lidi, které známe, i za ty které neznáme, ale sdílíme s nimi tíži toho, co nás 

postihlo. Prosíme tě o uzdravení. Děkujeme za všechny dobré myšlenky a nápady, které jsou tomuto světu a lidem i 

ostatním bytostem k prospěchu a prosíme tě, abys je podpořil a podporuj i nás ve všem, co máme udělat. Prosíme za 

ty, kteří jsou nemocní, protože je to v současné době všechno ještě těžší. Prosíme za sestru Dufkovou. Prosíme i za 

ty, kdo pracují v nemocnicích. Prosíme, abys zachoval tento svět zdravý i pro naše děti. Prosíme smiluj se.  

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. Chléb náš vezdejší 

dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého. 

Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. A. 

3. čtení: Ř 12,12;14-15 

Z naděje se radujte, v soužení buďte trpěliví, v modlitbách vytrvalí.  Svolávejte dobro na ty, kteří vás 
pronásledují, dobro, a ne zlo. Radujte se s radujícími, plačte s plačícími. 

ž 67Bůh nám žehná, Bůh náš. Bůh nám dává svoje požehnání. Nechť se ho bojí všechny  dálavy země! 

P 419 3sl 

 

 


